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الملخص
هدفت الدراسة إلى استطلاع مستوى المهارات لدى العاملين في البنوك الأردنية العاملة في مدينة اريد: وشملت العينة
‎(10) بنوك لها (24) فرعاً في مختلف احياء مدينة اربد. وقد تم توزيع (158) استبانة على العاملين في الفروع واعيد منها
‎(130) استبانة صالحة للتحليل. وقد بلغت درجة ثبات الاستبانة (a=0.93).
وتوصلت الدراسة إلى أهم النتائج التالية :-
‎1. تبين أن مستوى المهارات لدى العاملين في البنوك المشمولة في العينة تتراوح بين جيد وممتاز كما توضح المتوسطات
في الجدول (4).
‏2. تبين ان مجموعات العمل في البنوك الاردنية لديها مهارات متوازنة ومتنوعة وجاء البنك المركزي الاردني في ضرع
اريد في المرتبة الاولى حيث بلغ المتوسط الكلي (%92.2) لمستوى المهارات وتلاه البنك الاسلامي بمعدل (88.4%) كما في جدول (2).
‏3. تبين وجود علاقات ارتباظ قوية وهامة بين المهارات الابداغية كما في جدول (3) مما يدل على صعوبة فصل هذه
المهارات عن بعضها البعض.
‏4. تبين وجود علاقة بين كل من العمر والخبرات وبين بعض معايير المهارات الإبداعية الثمانية (التنسيق والدعم
والتحليل والتركيز والتنفيذ والإنهاء والتحقيق والتجديد) وبدرجات متقاربة كما في جداول (10,7).
‏5. تبين عدم وجود علاقة بين الجنس ومستوى المهارات التي يمتلكها الموظف في البنوك الأردنية في مدينة اربدٍ كما
يوضح جدول (5).
Abstract
The aim of the study is to examine the existence and the level of creative skills possessed by workers In Jordanian Banks - Irbid. To achieve this aim a sample of (10) banks was drawn with (24) branches in different locations that-were included. A Total of (158) questionnaires were distributed out of which (130) questionnaires were suitable for analysis. The instrument of the study was developed and tested interms of validity and reliability. It was found that it is valid, and reliability was measured by Cronbach's Alpha (a = 0.93). The Findings of the study include : 1. the level of creative skills varied between good and excellent levels among various Banks as shown in table (4). 
2. All working groups in the banks possess varying levels of creative skills. The working group of Central Bank of Jordan came in the first place (Mean = 92.2%) followed by the Islamic Bank (mean = 88.4%) as shown in table (4). 
3. Strong coorelations were found between creative skills that indicate the difficulty of separating the effect of each skill. In reality, the member of a working group uses all his skills when dealing with complex problems. 
4. The effect of both age and experience was limited to some measures of each creative skill as shown in Tables (7, 10). 
5. Finally, the findings show no relationship between the level of the creative skill and the gender of a worker as shown in Table (5).

